
Dámy a pánové, Vážení zákonodárci, 

jmenuji se Marek Kny a již devátým rokem působím na postu starosty 

obce Jetřichovice. Mnozí z vás naši obec znají jako oblíbené turistické míso 

a jedno z center Českého Švýcarska. Spravujeme celkem čtyři obce: 

Jetřichovice, Vysokou Lípu, Všemily a Rynartice. Co do počtu obyvatel 

jsem obec malá, máme něco málo přes 400 obyvatel. Ve všech čtyřech 

obcích je celkem 660 objektů. 200 z nich jsou rodinné domy, a více jak 

100 budov je hlášeno jako ubytovací zařízení zbytek jsou rekreační 

objekty. Rozlohou náš katastr předčí i Českou Kamenici, pod kterou jako 

jedničková obec spadáme.  
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Nechci se zde příliš rozohňovat o situaci, která nás potkala. Vy, posoudíte, 

zda mé vystoupení zde nebude snad příliš plamenné. Zkrátka jak by řekl 

klasik: „Kdo pro pravdu hoří“….. věřím však, že to nebude jako v případě 

Cimrmanova mistra Jana Husa: … jako bych nic neřekl“.  Odpusťte mi toto 

malé vybočení, chtěl jsem jím jen demonstrovat, že nás humor ještě 

neopustil, ale také upozornit na to, že v nás strach stále doutná…. a i malá 

jiskřička ho může rozhořet. Já se totiž domnívám, že i nadále je České 

Švýcarsko v ohrožení. 
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Dámy a pánové, od svých kolegů jsem dostal za úkol pohovořit tady na 

půdě parlamentu o situaci občanů a podnikatelů v našich obcí. Vyslovuji 

zde proto obavu z budoucího vývoje v regionu z pohledu turistického 

ruchu, a sním souvisejícího řetězce obchodu a služeb. Ubytovatelé 

v našich obcích již nyní zažívají značný propad v počtu zamluvených lůžek. 

V minulých letech byly hotely na sezónu již plně obsazené a jen málo kdo 

měl ještě volné pokoje. Letošní rok je velmi atypický. Není obsazena ani 

čtvrtina kapacit. Tato situace neohrožuje jen samotné hoteliéry, ale právě 

celý řetězec navazujících obchodních vztahů. Příkladem může být třeba 

to, že se značná část hoteliérů ve svých hotelech snaží nabízet regionální 

výrobky, zejména z drobných zemědělských farem a chovů. Domácí 

regionální bio výrobky se staly novým trendem a mnozí turisté je přímo 

vyžadují. Tyto vazby mohou být vlivem úbytku turistů narušeny a tato 

situace bude mít nezanedbatelný vliv i na regionální farmáře.  
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Poměrně významnou kupní silou mohou být ubytovatelé také pro velké 

potravinářské řetězce a obchody, i ti přijdou o zákazníky. Náklady na 

provoz restaurací, stánků s občerstvením nebo výrobců regionálních 

výrobků a suvenýrů se zvyšují, a i je ubytovaní turisté živí. Novým 

odvětvím, které se v regionu v posledních letech objevilo, jsou půjčovny 

kol, elektro kol a koloběžek. Pro tyto podnikatele, kteří jsou teprve na 

začátku a museli vynaložit značné investice, může být nízký turistický ruch 

naprosto likvidační. Snížení počtu turistů v delším časovém období může 

pro mnohé podnikatele znamenat konec a obchodní vztahy a řetězce, 

které se do teď úspěšně budovaly a vyvíjely, mohou být nenávratně 

zničeny.  
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Krajský úřadu Ústeckého kraje a OPS České Švýcarsko odhadují odliv 

finančních prostředků z kraje, a to pouze za druhou polovinu loňského 

roku, kdy vypukl požár, na 2,5 miliardy korun. Co letošní rok? Zde je odhad 

4 – 5 miliard korun. Tak obrovský propad finančních prostředků může pro 

celý region znamenat nenapravitelné škody.  

Nedá mi to, abych zde neuvedl ještě jeden aspekt týkajících se požáru, 

který považuji za neméně důležitý. 

Jen málo z nás, kdo to nezažil, si umí představit pocity lidí, kteří v ohrožení 

života museli opustit své domy a nechat je napospas požáru. Ale přesto 

vás chci nyní požádat, abyste si to jen na okamžik představili. Jak musí být 

asi těžké zabalit pár osobních věcí, vzít děti a psa; a opustit domov, který 

může lehnout popelem. Jaké to musí být rozloučit se s celoživotním dílem, 

které jste třeba dvacet, třicet let budovali. A tyto pocity se každému 

občanovi Vysoké Lípy, Mezné nebo Hřenska budou vybavovat pokaždé, 

když zahlédnou letadlo nebo vrtulník, uslyší požární houkačku nebo ucítí 

kouř, i kdyby to měl být jen čoudící gril od souseda. Negativní 

psychologický dopad, který požár na občany měl je neoddiskutovatelný.  
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Jsem rodákem obce Jetřichovice, rodina Kny je v obci nejstarší a zažili jsme 

zde mnoho dobrých i špatných let. Z pohledu starosty, rodáka a občana na 

vás apeluji, abyste co možná nejpečlivěji zvážili, jakou pomoc regionu 

poskytnete. Změnou zákona o ochraně přírody ve smyslu budování 

turistické infrastruktury v zónách s přípustnými zásahy podpoříte region. 

Mnohokrát jsem opakoval, co by obcím, našim občanům a podnikatelům 

pomohlo nejvíce: bezpečné zóny kolem sídel, kvalitní a smysluplná 

požární ochrana představující konkrétní sít opatření, prevence a 

preventivní opatření a podpora turistického ruchu. 

My starostové se rozvojem obcí, infrastruktury, ochranou zdraví a 

pořádku zabýváme většinu našeho profesního času. S podporou státu 

budeme úspěšní a zvládneme opětovně přilákat do regionu turisty a 

zajistíme, aby se obyvatelé cítili znovu v bezpečí.  

Závěrem mi dovolte poděkovat poslancům Karlu Krejzovi a Václavu 

Královi, za pozvání a možnost zde dnes vystoupit. Děkuji za Vaši iniciativu 

a pomoc našim obcím a Českému Švýcarsku. Dámy a pánové, děkuji za 

pozornost! 
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